

电石渣在煅烧/氯化反应中的HCl脱除特性研究

谢辛, 李英杰

山东大学 能源与动力工程学院, 山东 济南 250061

HCl removal characteristics of carbide slag in a calcination/chlorination reactor

XIE Xin, LI Ying-jie

School of Energy and Power Engineering, Shandong University, Jinan 250061, China

- [摘要](#)
- [参考文献](#)
- [相关文章](#)
- [点击分布统计](#)
- [下载分布统计](#)

 全文: [PDF \(3897 KB\)](#) | [HTML \(1 KB\)](#) 输出: [BibTeX](#) | [EndNote \(RIS\)](#) | [背景资料](#)

摘要 采用钙基废弃物——电石渣煅烧后脱除HCl。在煅烧/氯化反应器上研究脱氯反应温度、HCl体积分数、颗粒粒径和煅烧温度对电石渣脱氯性能的影响。结果表明,电石渣在700℃时取得最高氯化转化率;脱氯反应温度高于650℃后,电石渣氯化转化率均高于石灰石,电石渣高温脱氯更有优势。电石渣氯化转化率随反应气氛中HCl体积分数提高呈线性增长。随电石渣颗粒粒径增大,氯化转化率缓慢降低。高于900℃的煅烧温度不利于电石渣脱除HCl。煅烧后电石渣分布在2~10 nm的孔隙较多,氯化后分布在此孔径范围内的孔容和孔面积分别降低了56.2%和62.2%,2~10 nm孔隙是煅烧后电石渣吸收HCl的主要区域。

关键词: 电石渣 煅烧反应 氯化反应 HCl脱除

Abstract: The carbide slag as a calcium-based waste was calcined and used to remove HCl. The effects of HCl removal reaction temperature, HCl volume fraction, particle size and calcination temperature on the dechlorination performance of carbide slag were examined in a calcination/chlorination reactor. The results show that the carbide slag has the highest chlorination conversion at 700 °C, and has higher chlorination conversions than limestone at the temperature above 650 °C. It indicates that the carbide slag has a better dechlorination performance at higher temperature. The chlorination conversion of carbide slag rises linearly with the increasing of HCl volume fraction. As the particle size increases, the chlorination conversion decreases slowly. The calcination temperature above 900 °C is adverse to the HCl removal by carbide slag. The calcined carbide slag possesses more pores in the range of 2~10 nm. And after chlorination, the volume and area of pores in 2~10 nm drop by 56.2% and 62.2%, respectively. The pores in 2~10 nm may be the dominating area for the calcined carbide slag to absorb HCl.

Key words: carbide slag calcination reaction chlorination reaction HCl removal

收稿日期: 2013-11-25;

基金资助:

国家自然科学基金(51376003);山东大学自主创新基金(2012TS053)。

通讯作者: 李英杰, 副教授, 博士, 主要从事CO₂捕集、燃烧和污染物控制方面的研究。E-mail: liyj@sdu.edu.cn E-

mail: liyj@sdu.edu.cn

引用本文:

谢辛, 李英杰. 电石渣在煅烧/氯化反应中的HCl脱除特性研究[J]. 燃料化学学报, 2014, 42(05): 560-566.

XIE Xin, LI Ying-jie. HCl removal characteristics of carbide slag in a calcination/chlorination reactor[J]. J Fuel Chem Technol, 2014, 42(05): 560-566.

链接本文:

















<http://rlhxxb.sxicc.ac.cn/CN/> 或 <http://rlhxxb.sxicc.ac.cn/CN/Y2014/V42/I05/560>




服务

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [加入我的书架](#)
- ▶ [加入引用管理器](#)
- ▶ [E-mail Alert](#)
- ▶ [RSS](#)

作者相关文章

- ▶ [谢辛](#)
- ▶ [李英杰](#)

- [1] CORELLA J, TOLEDO J M, MOLINA G. Performance of CaO and MgO for the hot gas clean up in gasification of a chlorine-containing (RDF) feedstock[J]. *Bioresour Technol*, 2008, 99(16): 7539-7544. 
- [2] 李晓东, 杨忠灿, 陆胜勇, 严建华, 倪明江. 城市生活垃圾氯含量测定方法的研究[J]. *燃料化学学报*, 2002, 30(6): 563-568. (LI Xiao-dong, YANG Zhong-can, LU Sheng-yong, YAN Jian-hua, NI Ming-jiang. Study on determination methods for chlorine content in municipal solid waste (MSW)[J]. *Journal of Fuel Chemistry and Technology*, 2002, 30(6): 563-568.)
- [3] EINVALL J, PARSLAND C, BENITO P, BASILE F, BRANDIN J. High temperature water-gas shift step in the production of clean hydrogen rich synthesis gas from gasified biomass[J]. *Biomass Bioenergy*, 2011, 35(S1): S123-S131.
- [4] 余春江, 骆仲洪, 张文楠, 方梦祥, 周劲松, 岑可法. 碱金属及相关无机元素在生物质热解中的转化析出[J]. *燃料化学学报*, 2000, 28(5): 420-425. (YU Chun-jiang, LUO Zhong-yang, ZHANG Wen-nan, FANG Meng-xiang, ZHOU Jin-song, CEN Ke-fa. Inorganic material emission during biomass pyrolysis[J]. *Journal of Fuel Chemistry and Technology*, 2000, 28(5): 420-425.)
- [5] 蒋旭光, 李香排, 池涌, 严建华. 木屑焚烧过程中氯化氢排放特性研究[J]. *燃料化学学报*, 2004, 32(3): 307-311. (JIANG Xu-guang, LI Xiang-pai, CHI Yong, YAN Jian-hua. Emission characters of HCl during sawdust incineration[J]. *Journal of Fuel Chemistry and Technology*, 2004, 32(3): 307-311.) 
- [6] 李香排, 蒋旭光, 李琦, 池涌, 严建华. 钙基脱氯剂固定床脱氯动力学模型[J]. *化工学报*, 2004, 55(8): 1280-1284. (LI Xiang-pai, JIANG Xu-guang, LI Qi, CHI Yong, YAN Jian-hua. Kinetic model of dechlorination of Ca-based sorbents in fixed-bed[J]. *Journal of Chemical Industry and Engineering(China)*, 2004, 55(8): 1280-1284.) 
- [7] WEINELL C E, JENSEN P I, JOHANSEN K D, LIVBJERG H. Hydrogen chloride reaction with lime and limestone: Kinetics and sorption capacity[J]. *Ind Eng Chem Res*, 1992, 31(1): 164-171. 
- [8] 郭小汾, 杨雪莲, 李海滨, 陈勇, 谢克昌. 钙化物对HCl的脱除动力学研究[J]. *中国环境科学*, 2000, 20(3): 212-214. (GUO Xiao-fen, YANG Xue-lian, LI Hai-bin, CHEN Yong, XIE Ke-chang. Study on the kinetics of hydrochloric acid removal by calcium compound[J]. *China Environmental Science*, 2000, 20(3): 212-214.)
- [9] 郭小汾, 杨雪莲, 李海滨, 陈勇, 李凡, 谢克昌. 钙化合物的种类对脱氯特性的影响[J]. *环境科学学报*, 2000, 20(6): 776-780. (GUO Xiao-fen, YANG Xue-lian, LI Hai-bin, CHEN Yong, LI Fan, XIE Ke-chang. The characteristic of chlorine removal by calcium[J]. *Journal of Environmental Sciences*, 2000, 20(6): 776-780.)
- [10] 卿山, 王华, 何屏, 吕国强. 医疗废物焚烧过程中脱氯机理和试验[J]. *环境工程*, 2007, 25(3): 66-70. (QING Shan, WANG Hua, HE Ping, LV Guo-qiang. Dechloridization mechanism and experiment in incineration process of medical wastes[J]. *Environmental Engineering*, 2007, 25(3): 66-70.) 
- [11] PARTANEN J, BACKMAN P, BACKMAN R, HUPA M. Absorption of HCl by limestone in hot flue gases. Part I: The effects of temperature, gas atmosphere and absorbent quality[J]. *Fuel*, 2005, 84(12/13): 1664-1673.
- [12] SUN Z C, YU F C, LI F X, LI S G, FAN L S. Experimental study of HCl capture using CaO sorbents: Activation, deactivation, reactivation, and ionic transfer mechanism[J]. *Ind Eng Chem Res*, 2011, 50(10): 6034-6043. 
- [13] SHEMWELL B, LEVENDIS Y A, SIMONS G A. Laboratory study on the high-temperature capture of HCl gas by dry-injection of calcium-based sorbents[J]. *Chemosphere*, 2001, 42(5/7): 785-796. 
- [14] 蒋旭光, 李琦, 李香排, 严建华, 池涌. 燃煤过程中钙基及镁基吸收剂对HCl吸收作用的试验研究[J]. *煤炭学报*, 2003, 28(6): 626-630. (JIANG Xu-guang, LI Qi, LI Xiang-pai, YAN Jian-hua, CHI Yong. Chloride of emission control by calcium-based and magnesium-based sorbents during coal combustion[J]. *Journal of China Coal Society*, 2003, 28(6): 626-630.) 
- [15] CHYANG C S, HAN Y L, ZHONG Z C. Study of HCl absorption by CaO at high temperature[J]. *Energy Fuels*, 2009, 23(8): 3948-3953. 
- [16] WANG Z Q, HUANG H T, LI H B, WU C Z, CHEN Y. HCl formation from RDF pyrolysis and combustion in a spouting-moving bed reactor[J]. *Energy Fuels*, 2002, 16(3): 608-614. 
- [17] CHIN T, YAN R, LIANG D T. Study of the reaction of lime with HCl under simulated flue gas conditions using X-ray diffraction characterization and thermodynamic prediction[J]. *Ind Eng Chem Res*, 2005, 44(23): 8730-8738. 
- [18] MATSUKATA M, TAKEDA K, MIYATANI T, UEYAMA K. Simultaneous chlorination and sulphation of calcined limestone[J]. *Chem Eng Sci*, 1996, 51(11): 2529-2534. 
- [19] FONSECA A M, ORFAO J J, SALCEDO R L. Kinetic modeling of the reaction of HCl and solid lime at low temperatures[J]. *Ind Eng Chem Res*, 1998, 37(12): 4570-4576. 
- [20] PARTANEN J, BACKMAN P, BACKMAN R, HUPA M. Absorption of HCl by limestone in hot flue gases. Part III: Simultaneous absorption with SO₂[J]. *Fuel*, 2005, 84(12/13): 1685-1694.
- [21] NIMMO W, PATSIAS A A, HALL W J, WILLIAMS P T. Characterization of a process for the in-furnace reduction of NO_x, SO₂, and HCl by carboxylic salts of calcium[J]. *Ind Eng Chem Res*, 2005, 44(12): 4484-4494. 
- [22] LI Y J, SUN R Y, LIU C T, LIU H L, LU C M. CO₂ capture by carbide slag from chlor-alkali plant in calcination/carbonation cycles[J]. *Int J Greenh Gas Control*, 2012, 9: 117-123. 
- [23] 吴立, 邓福生. 垃圾焚烧烟气中氯化氢的干法去除研究[J]. *资源调查与环境*, 2005, 26(3): 214-219. (WU Li, DENG Fu-sheng. Study on the dry removal of HCl in flue gas in waste cinerator[J]. *Resources Survey & Environment*, 2005, 26(3): 214-219.) 

- [24] CHENG J, ZHOU J H, LIU J Z, CAO X Y, CEN K F. Physicochemical characterizations and desulfurization properties in coal combustion of three calcium and sodium industrial wastes[J]. Energy Fuels, 2009, 23(5): 2506-2516. 
- [25] WU S F, LI Q H, KIM J N, YI K B. Properties of a nano-CaO/Al₂O₃ CO₂ sorbent[J]. Ind Eng Chem Res, 2008, 47(1): 180-184. 
- [26] WANG W Y, YE Z C, BJERLE I. The kinetics of the reaction of hydrogen chloride with fresh and spent Ca-based desulfurization sorbents [J]. Fuel, 1996, 75(2): 207-212. 
- [1] 唐旭博, 马彩霞, 刘清雅, 李国栋, 刘振宇. 电石制备过程中不同含钙化合物与焦炭的反应行为研究[J]. 燃料化学学报, 2010, 38(05): 539-543.
- [2] 谭 娅, 李彩亭, 曾光明, 翟云波, 李珊红, 邓久华. 添加剂对燃煤电石渣固硫的促进作用[J]. 燃料化学学报, 2005, 33(06): 767-770.
- [3] 程 军, 周俊虎, 刘建忠, 周志军, 曹欣玉, 岑可法. 电石渣催化煤燃烧特性的影响因素分析[J]. 燃料化学学报, 2004, 32(01): 37-42.